



# ASEAN PARLIAMENTARIANS FOR HUMAN RIGHTS

## សមាជិកសភាប្រចាំតំបន់អំពាវនាវឱ្យដោះលែងជនរៀសខ្លួនខ្មែរដែលត្រូវបាននិរទេសពីប្រទេសថៃជាបន្ទាន់

ហ្សាការតា៖

សមាជិកសភាអាស៊ីអាគ្នេយ៍បានអំពាវនាវឱ្យមានការដោះលែងសកម្មជនកម្ពុជាពីរនាក់ដែលត្រូវបាននិរទេសចេញពីប្រទេសថៃក្នុងសប្តាហ៍នេះ

ស្រីកុំភ្លេចនេះ

បើទោះបីជាពួកគេត្រូវបានទទួលស្គាល់ជាជនរៀសខ្លួនដោយឧត្តមស្នងការអង្គការសហប្រជាជាតិទទួលបន្ទុកជនរៀសខ្លួន (UNHCR) នៅទីក្រុងបាងកកក៏ដោយ

នៅល្ងាចថ្ងៃទី ៨ ខែវិច្ឆិកា អាជ្ញាធរថៃបានចាប់ខ្លួន ឃីន វាសនា និង ឃីង សំណាង

ទាំងពីរនាក់ជាសមាជិកសកម្មនៃគណបក្សនយោបាយប្រឆាំងគឺ គណបក្សសង្គ្រោះជាតិ (CNRP)

នៅជិតផ្ទះល្វែងរបស់ពួកគេនៅទីក្រុងបាងកក ហើយនិរទេសពួកគេមកប្រទេសកម្ពុជានៅថ្ងៃបន្ទាប់។ បច្ចុប្បន្នអ្នកទាំងពីរត្រូវបានឃុំខ្លួននៅពន្ធនាគារព្រៃស (CC1) រាជធានីភ្នំពេញ។

អ្នកស្រី Maria Chin Abdullah សមាជិកសភាអាស៊ានសម្រាប់សិទ្ធិមនុស្ស (APHR) សមាជិកសភាម៉ាឡេស៊ី (MP) បាននិយាយថា

"វាជាទង្វើដ៏គួរឱ្យក្តៅក្រហមទៅទៀតយ៉ាងខ្លាំងមួយក្នុងការបញ្ជូនជនរៀសខ្លួនត្រឡប់ទៅក្នុងកណ្តាប់ដៃអ្នកដែលបានបណ្តាលឱ្យ

ពួកគេរៀសខ្លួនពីផ្ទះរបស់ពួកគេ។ យើងបានឃើញនិន្នាការថ្មីគួរឱ្យព្រួយបារម្ភនៅក្នុងតំបន់នៃរបបផ្តាច់ការ

ជួញដូរអ្នកប្រឆាំងនយោបាយ ដើម្បីគំរាមកំហែងពួកគេ និងបំបិទសំឡេងរបស់ពួកគេ។ ដូចដែលយើងបាននិយាយពីមុន

ទង្វើបែបនេះប្រឡាយនឹងប្រែក្លាយតំបន់របស់យើងទៅជាកន្លែងលេងរបស់អ្នកផ្តាច់ការ

ដែលអ្នករិះគន់នឹងមិនមានសុវត្ថិភាព។ "

ការនិរទេសលោក វាសនា និងលោក សំណាង ធ្វើឡើងបន្ទាប់ពីលោកនាយករដ្ឋមន្ត្រី ហ៊ុន សែន របស់កម្ពុជា

បញ្ជាឱ្យចាប់ខ្លួនលោក វាសនា ជុំវិញកំណាព្យរិះគន់ដែលលោកបានបង្ហោះលើទំព័រហ្វេសប៊ុករបស់លោក ដែលហៅ



# ASEAN PARLIAMENTARIANS FOR HUMAN RIGHTS

នាយករដ្ឋមន្ត្រីរបស់ប្រទេសនេះថាជា «ជនក្បត់ជាតិ» ចំពោះការធ្វើវិសោធនកម្មរដ្ឋធម្មនុញ្ញរបស់កម្ពុជា

ហើយដោយហេតុនេះជា «ការបំផ្លាញប្រទេស»។

ទាំងលោក វាសនា និងសំណាង បានមកដល់ប្រទេសថៃក្នុងឆ្នាំ ២០២០ ក្នុងនាមជាអ្នកនិរទេសខ្លួន

បន្ទាប់ពីប្រឈមមុខនឹងការធ្វើទុក្ខបុកម្នេញផ្នែកនយោបាយក្នុងប្រទេសកម្ពុជា

ចំពោះការរួមរស់ជាមួយគណបក្សសង្គ្រោះជាតិ ដែលត្រូវបានរំលាយដោយតុលាការកំពូលកាលពីឆ្នាំ ២០១៧

ពីបទប៉ុនប៉ងផ្តល់រំលែកវិសាលភាព។ ក្រុមសិទ្ធិមនុស្ស រួមទាំង APHR បានហៅការសម្រេចនេះថាជារឿងនយោបាយ

ដោយសារការទទួលបានការកើនកោសិយ៉ាងច្រើនដែលគណបក្សសង្គ្រោះជាតិបានសម្រេចតទល់នឹងគណបក្សប្រជាជនក

ម្ពុជាដែលកំពុងកាន់អំណាចនៅក្នុងការបោះឆ្នោតឃុំសង្កាត់ដែលបានធ្វើឡើងក្នុងឆ្នាំ 2017 ។

ខណៈពេលដែលប្រទេសថៃមិនមែនជាប្រទេសហត្ថលេខីនៃអនុសញ្ញាឆ្នាំ ១៩៥១ ទាក់ទងនឹងស្ថានភាពនៃជនភៀសខ្លួន

ក្តីក៏មិនត្រូវបានលើកលែងពីការការពារបុគ្គលដែលស្វែងរកការជ្រកកោននៅក្នុងព្រំដែនរបស់ខ្លួនឡើយ។ អាជ្ញាធរនៅ

តែត្រូវគោរពគោលការណ៍មិនបង្ខំបញ្ជូនជនភៀសខ្លួន និងអ្នកស្វែងរកសិទ្ធិជ្រកកោន

ទៅប្រទេសពួកគេដែលពួកគេអាចប្រឈមនឹងការកាត់ទោស។ APHR បាននិយាយថា ការបញ្ជូនមនុស្សទៅវិញនៅ

កន្លែងដែលពួកគេមានហានិភ័យនៃការរំលោភសិទ្ធិមនុស្សធ្ងន់ធ្ងរគឺជាការហាមឃាត់ដាច់ខាតក្នុងច្បាប់អន្តរជាតិ។

នេះមិនមែនជាលើកទីមួយទេ ដែលថៃនិរទេសសកម្មជន។ ក្នុងឆ្នាំ ២០១៩

អ្នកសរសេរបុកជនជាតិវៀតណាមម្នាក់បានបាត់ខ្លួនពីផ្សារទំនើបនៅទីក្រុងបាងកក

មុនពេលចេញមុខជាថ្មីនៅក្នុងពន្ធនាគារប្រទេសវៀតណាម។ ហើយនៅក្នុងឆ្នាំ ២០១៨

ប្រទេសថៃក៏បានបង្ខំឱ្យបញ្ជូនជនជាតិខ្មែរម្នាក់ដែលភៀសខ្លួនដើម្បីគេចពីការកាត់ទោសឱ្យត្រឡប់ទៅវិញ

បន្ទាប់ពីវីដេអូមួយត្រូវបានចែករំលែកនៅលើបណ្តាញសង្គមដែលបង្ហាញពីការគប់ស្បែកជើងទៅលើរូបភាពរបស់លោកនា

យករដ្ឋមន្ត្រី ហ៊ុន សែន។ នៅឆ្នាំ ២០២០ លោក Wanchalearm Satsaksit

ដែលជាសកម្មជននយោបាយថៃដ៏លេចធ្លោ និងជាអ្នកប្រើប្រាស់ប្រាសាទវិចិត្រសិល្បៈបែបកំប្លែងប្លែកៗ



# ASEAN PARLIAMENTARIANS FOR HUMAN RIGHTS

ដែលកំពុងរស់នៅនិរទេសក្នុងប្រទេសកម្ពុជាត្រូវបានរាយការណ៍ថាត្រូវបានចាប់ពង្រត់ទាំងថ្ងៃដោយក្រុមប្រដាប់អាវុធនៅក្នុងរាជធានីភ្នំពេញ។ Wanchalearm

ដែលត្រូវបានចោទប្រកាន់ពីបទឧក្រិដ្ឋកម្មទាក់ទងនឹងកុំព្យូទ័រនៅក្នុងប្រទេសថៃសម្រាប់ប្រតិបត្តិការទំព័រ Facebook

ដែលរិះគន់រដ្ឋាភិបាលថៃនោះ មិនត្រូវបានគេឃើញចាប់តាំងពីពេលនោះមក។

លោក Abdullah មានប្រសាសន៍ថា “សិទ្ធិមនុស្ស

និងលទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យនៅក្នុងតំបន់កំពុងស្ថិតក្នុងគ្រោះថ្នាក់យ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរ

ជាពិសេសនៅពេលដែលរដ្ឋាភិបាលសហការគ្នាដើម្បីបំបិទមាត់បុគ្គលដោយគ្រាន់តែអនុវត្តសេរីភាពនៃការបញ្ចេញមតិរបស់ពួកគេ។ ក្នុងពេលដែលអាស៊ានតម្រូវឱ្យភាពជាអ្នកដឹកនាំដែលធ្វើការក្នុងនាមប្រជាពលរដ្ឋ

មិនមែនជាអ្នកគ្រប់គ្រងដែលស្អប់ខ្ពើមនោះ វាជារឿងគួរឱ្យព្រួយបារម្ភនៅពេលបានឮថាលោកនាយករដ្ឋមន្ត្រី ហ៊ុន សែន ប្រកាសពីការបង្ក្រាបមួយទៀតទៅលើអ្នកប្រឆាំង ជាពិសេសនៅពេលដែលកម្ពុជាចូលកាន់តំណែងជាប្រធានអាស៊ាន។”